
روحان��ی  حس��ن  گذش��ته  روز  ش�هروند| 
رئیس جمهوری، درباره س��خنانی که اخیرا در جمع 
فرماندهان نیروی انتظامی بیان کرده بود، توضیحاتی 
ارایه کرد. س��خنان رئیس جمهوری در آن مراس��م 
با انتقاد مراجع تقلید مواجه ش��ده بود. در آن مراسم، 
رئیس جمهوری در قس��متی از سخنانش گفته بود: 
»در جمهوری اسلامی که شرع و قانون بر هم منطبق 
هس��تند پلیس موظف به اجرای اسلام نیست. هیچ 
پلیسی نمی تواند بگوید من این کار را کردم چون خدا 
گفته است، پلیس یک وظیفه بیش��تر ندارد و آن هم 
اجرای قانون است«. مراجع تقلید قم اما این سخنان را 
مورد انتقاد قرار دادند. آیت الله مکارم شیرازی در درس 
خارج فقه خود با اش��اره به این اظهارات گفته بود: »با 
بیان این سخنان چراغ سبزی برای افراد آلوده به انواع 
مفاس��د اخلاقی و مجالس کثیف نشان داده می شود 
که گویا از این به بعد آزاد هس��تند و پلیس هم کاری 
به ایشان ندارد.« آیت الله نوری همدانی هم در واکنش 
به این اظهارات گفته بود: »این که گفته می شود وظیفه 
نیروی انتظامی اجرای احکام اسلامی نیست، یعنی در 
جامعه امر به معروف و نهی از منکر نشود، درحالی که 
امر به مع��روف وظیفه ای همگانی اس��ت و همه باید 
ملزم به اجرای آن باشند.« به گفته این مرجع تقلید، 
این س��خن که گفته ش��ود نیروی انتظامی مسئول 
اجرای احکام اسلامی نیست، سخنی نادرست است و 
مسئولان با اظهارات خود نباید به گونه ای در جامعه 
 القا کنند که اس��لام و قانون دو مقوله متفاوت است. 
اعتراض ها البته به مراجع تقلید محدود نماند و چندتن 
از نمایندگان مجلس نیز در واکنش به سخنان حسن 
روحانی به این قس��مت از س��خنان رئیس جمهوری 
اعتراض کردند. ورود نماین��دگان به موضع، واکنش 
حجت الاس��لام مجی��د انص��اری مع��اون پارلمانی 

رئیس جمه��وری را به دنبال داش��ت ک��ه دراین باره 
گفت: »از این صحبت سوءتعبیر شد و عده ای آن را به 
نحوه ای دیگر پوشش دادند یا برداشت نادرستی از آن 
شد«. حالا حسن روحانی شخصاً تصمیم گرفته است 
تا پاسخ شبهاتی را که اظهاراتش درباره وظیفه پلیس 
ایجاد کرده بود بدهد. او روز گذش��ته در سی ویکمین 
آیین بزرگداش��ت مقام معلم گفت: ما باید هر چیز را 
در س��ر جای خود ببینیم، تعلیم و ترویج دین، بیان 
دین و ترویج اس��لام بعهده همه معلمان در آموزش 
و پرورش و دانش��گاه ها اس��ت، حوزه ها هم که جای 
خود دارد، رسالتش��ان فهم و تبیین بهتر دین اس��ت 
اما نمی شود به هر کسی گفت تو مجتهدی و اجتهاد 
کن، در آن صورت س��نگ روی سنگ بند نمی شود. 

رئیس جمهوری همچنین گفته است: نمی توان به قوه 
قهریه نظام که دستبند و کلت دارد گفت تو هم اجتهاد 
کن، هرکس وظیفه خود را باید انجام دهد، تقویت نظام 
و اسلام به این است که هر کسی کار خود را انجام دهد. 

اولین درس شهید مطهری گذشت بود
روحانی ادامه س��خنانش را به معلمان و روز معلم 
اختصاص داد و گفت: یکی از جاهایی که توقع داریم 
و باید درخواست کنیم و وظیفه معلمان بدانیم موضوع 
پرورش اخلاق و تعلیم مسائل دینی است، لازم نیست 
در یک کلاس درس درباره خداشناسی وقت بگذاریم، 
همان معلم فیزیک، ریاضی، شیمی و سایر دروس با 
یک کلمه بجا می تواند اثر بیش از یک س��اعت حرف 

زدن بگذارد.

رئیس جمهوری همچنین با اشاره به سالروز شهادت 
اس��تاد مرتضی مطهری گفت: اولین درس ش��هید 
مطهری گذشت بود، این را طلبه های حوزه بهتر درک 
می کنند، اگر در قم می ماند یک مرجع عالیقدر تقلید 
می ش��د اما ش��هید مطهری قم را رها کرد و به تهران 
آمد که این هجرت خود گذش��ت بود ب��رای این که 
بسیاری از مقامات و جایگاه ظاهری را رها کرد، چون 
احساس می کرد حضورش در دانشگاه تهران و در میان 
دانش��جویان ضرورت دارد و لازم است دین را آموزش 
دهد. روحانی با بیان این که س��خنرانی ها و حضور در 
کلاس های درسی شهید مطهری بس��یار موثر بود، 
گفت: شهید مطهری هیچ گاه جلوی سوال پرسیدن 
کسی را حتی اگر به تندی بود، نمی گرفت و با استدلال 

به آن سوال پاسخ می داد.
فضای مجازی شمشیری دو لبه

روحانی افزود: فضای مجازی شمشیر دو لبه است 
هم می تواند سود داشته باشد و هم می تواند خطرناک 
ش��ود، وظیفه مهم آموزش و پرورش این اس��ت که 
آموزش دهد جوان��ان چگونه از این فضا به درس��تی 
اس��تفاده کنند. او گفت: جامعه هم خود یک کلاس 
عملی است، این که چگونه ارتباط برقرار کنیم، نقش 
راهبری را بازی می کند، همیش��ه ب��ه دنبال محدود 
کردن جوانان هستیم، البته محدودیت لازم است اما 
بالاتر از آن مصون کردن است و این هنر است. روحانی 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مشکلات 
اقتصادی و معیشتی معلمان با تأکید بر این که دولت 
حق اعتراض را ب��رای تمام اقش��ار و اصناف محفوظ 
می داند و به رسمیت می شناس��د، تصریح کرد: برای 
اولین بار امس��ال کارگران در خیابان ه��ا راهپیمایی 
کردند. با من مشورت کردند که گفتم بگذارید بیایند، 

ما باید تحمل کنیم.

خبرروی خط خبر

قوه قهریه ای که دستبند و کلت دارد نباید اجتهاد کند
توضیح رئیس جمهوری درباره سخنان اخیرش در جمع فرماندهان ناجا: 

س��خنگوی قوه قضائیه از بازداش��ت 10 بدهکار بزرگ بانک��ی خبر داد.  
غلامحسین محسنی اژه ای روز گذشته در نشست خبری اش با خبرنگاران 
رسانه های داخلی درباره آخرین وضع پرونده های مربوط به بدهکاران بزرگ 
بانکی گفت: »اف��رادی که در این پرونده ها بودند پ��س از مذاکره با بانک ها 
درخواس��ت استمهال بیش��تر را داش��تند.  عده ای گفتند قصوری در عدم 
پرداخت نداشتند به همین جهت هم بانک ها با آنها همکاری کردند.  برای 
برخی از این افراد بانک تقسیط را در نظر گرفت اما در بخشی دیگر سازمان 

ثبت اجراییه ها را به اجرا گذاشت و مبالغ را وصول کرد. «
معاون اول قوه قضائیه با تاکید بر این که تعداد معدودی از این افراد هفته 
گذشته بازداشت شدند، گفت:  افرادی که بازداشت شدند تقریبا مشخص بود 
اقدام جدی نمی کنند الان هم در مقام رسیدگی به اموال شان هستیم و اگر 
جرمی مرتکب شده باشند به جرم شان رسیدگی می شود.  وی خاطرنشان 
کرد: به طور نسبی اگر به همین ترتیب جلو برویم وضع بهتر می شود به شرط 
این که بانک ها مسیر گذش��ته را تکرار نکنند و دستگاه های نظارتی و بانک  
مرکزی هم نظارت را اعمال کنند.  سخنگوی دستگاه قضا تاکید کرد: تعداد 
بازداشتی ها بالا نبوده ش��اید حدود 10 نفر باشند، اما مبلغ همین 10 نفر، 
بسیار قابل توجه است. اژه ای تصریح کرد:  امیدواریم رسیدگی ها و نظارت ها 
از س��وی بانک مرکزی و وزارت اقتصاد و دارایی و همچنین دس��تگاه های 
نظارتی به گونه ای باشد که مجددا پس از وصول معوقات با معوقات جدیدی 

روبه رو نباشیم. 
حجت الاسلام والمس��لمین محس��نی اژه ای درباره آخرین وضع بابک 
زنجانی و صحبت های وزیر نفت درباره وی نیز گفت:  به طور طبیعی همیشه 
خود متهم می گوید اموال من این قیمت را دارد که پذیرفته نیست و نیاز به 
کارشناسی دارد.  وی افزود: اموال ایشان تاکنون و در مرحله اول کارشناسی 
4 هزار میلیارد تومان برآورد شده است که مورد اعتراض قرار گرفته و به هیأت 
سه نفره کارشناسی رفته اس��ت بنابراین تاکنون این اموال تکافوی بدهی 
بانک و نفت را نمی دهد. وی افزود:  اتفاق جدیدی که در  س��ال 94 رخ داده 
وکالتی است که بابک زنجانی به نفت داده است تا پس از شناسایی اموالش 
در اختیار این وزارتخانه قرار گیرد.  وزارت نفت نیز نماینده رسمی اش را به 
دادس��تانی معرفی کرده و پس از اعلام نظر نهایی کارشناسی، اموال بابک 
زنجانی به وزارت نفت تحویل می ش��ود تا به تملک آنها درآید.  سخنگوی 
قوه قضائیه ادامه داد:  پرونده بابک زنجانی هنوز به دادگاه نرفته و در مرحله 
صدور کیفرخواست است.  درحال حاضر 3 نفر بازداشت هستند و بقیه با قرار 

مناسب آزادند. 
س��خنگوی قوه قضائیه همچنین درباره مبارزه با زمین خواری گفت:  در 

 سال 93 براساس آماری که از همه استان ها گرفتیم از 42 هزار و 466 هکتار 
از اراضی که به نحو غیرقانونی تصرف ش��ده بود یا در ابتدا شکلی غیرقانونی 
نداشت و در ادامه شکل غیرقانونی یافته بود، خلع ید شد و در اختیار دولت 
و منابع طبیعی قرار گرفت. وی افزود:  در  سال جدید با شدت بیشتری این 
کار پیگیری می شود و امیدواریم س��ایر قوا نیز کمک کنند تا از این دست 
موضوعات جلوگیری ش��ود. اژه ای افزود: در همین راستا در استان اصفهان 
از شرکتی که در  سال 66، 5 هزار هکتار از اراضی را در استان اصفهان با مجوز 
وزیر بهداش��ت دریافت کرده بود تا از آ ن برای تولید و بهره برداری از گیاهان 
دارویی اس��تفاده کند، خلع ید ص��ورت گرفت چرا که از  س��ال 66 تاکنون 
این ش��رکت تعهدات خود را انجام نداده است و این زمین را نیز به دولت باز 
نگردانده اس��ت. وی افزود:  س��ال 93 این پرونده در دستور کار قرار گرفت و 
عملیات اجرایی آن در  سال 94 آغاز شد که براساس آن تمام این 5 هزار هکتار 
منهای 150 هکتار از آن خلع ید شد و در اختیار دولت و منابع طبیعی قرار 

گرفت و امیدواریم این روند ادامه یابد. 
حجت الاسلام والمس��لمین محس��نی اژه ای در پاسخ به س��ؤالی درباره 
اظهارات رئیس ق��وه قضائیه مبنی ب��ر دریافت بدون ضابطه تس��هیلات 
6 هزار میلیارد تومانی فردی از بانک ها گفت: منظور رئیس قوه قضائیه دریافت  
این وام  ها بدون وثیقه کافی بوده اس��ت ضمن این که این فرد هم اکنون در 
بازداشت است و قوه قضائیه در مقام این است که این اموال را شناسایی کند 
و مشکلات وی با بانک حل شود. اژه ای در پاسخ به سوالی مبنی بر دریافت 
42 میلیارد دلار ارز توسط 18 بانک و مصرف این رقم به شکل دلخواه ادامه 
داد: چنین پرونده ای در قوه قضائیه مطرح نشده است.  شاید در دستگاه های 
نظارتی مطرح باشد یا هنوز به دستگاه قضا ارجاع نشده باشد. سخنگوی قوه 

قضائیه در رابطه با س��والی مبنی بر ممنوع الخروج بودن 2 تن از مسئولان 
دولت سابق یعنی معاون رئیس جمهوری پیشین و رئیس دفتر وی گفت: 
اگر نیازی باش��د به خواس��ت دس��تگاه های نظارتی یا مدعی العموم افراد 
ممنوع الخروج می شوند ولی با توضیحات شما ذهن من متوجه فرد خاصی 
نشد. اژه ای تصریح کرد: اگر گزارش هایی برسد و این گزارش ها موجه باشد 
و احتمال داده ش��ود فرد نباید به خارج از کشور برود مراتب ممنوع الخروج 

کردن و اعتراض به ممنوع الخروج شدن در قانون مشخص است. 
اژه ای در پاسخ به س��وال خبرنگاری در رابطه با پرونده شکایت 9 شاکی 
خصوصی و مجلس از احمدی نژاد گفت:  دادگاه از شاکیان خصوصی دعوت 
کرده است و دلایل آنها را ش��نیده و دیده اس��ت و آنها مدارک خود را ارایه 
داده اند ولی مراحل نهایی پرونده طی نش��ده و شکایت مجلس نیز تاکنون 

منجر به قرار نهایی نشده است. 
س��خنگوی قوه قضائی��ه در رابطه ب��ا آخرین وض��ع پرون��ده خبرنگار 
واشنگتن پست تصریح کرد:  تعیین وقت دادگاه انجام نشده است و کماکان 
در این پرونده مش��غول انجام مقدمات هس��تیم. وی همچنین در پاسخ به 
این سوال که اخیرا همسر کروبی نامه ای به وزیر اطلاعات درخصوص عدم 
برخورداری همسرش از حقوق اولیه، نوشته است، گفت:  این سوال را از وزیر 

اطلاعات بپرسید. 
محسنی اژه ای در پاسخ به س��وال خبرنگاری مبنی بر این که با توجه به 
حادثه شیراز و انتشار اخباری مبنی بر لغو سخنرانی علی مطهری در مشهد 
و نوه امام خمینی در گلس��تان آیا قوه قضائیه قصد جلوگی��ری از اقدامات 
گروه های خودسر را ندارد، گفت: همه ما باید تلاش کنیم فضای کشور را امن 
نگه داریم. وی افزود: یک س��ایت بی نام و نشان خبری را می زند و همه روی 
آن تحلیل می کنند. سخنگوی دستگاه قضایی با تاکید بر این که قوه قضائیه 
در هر موردی که جنبه عمومی داش��ته باشد بلافاصله وارد می شود، گفت: 
درخصوص موضوع گلستان که اش��اره کردید اتفاقا این موضوع را تعقیب 
می کردم. اژه ای ادامه داد:  یک خبر بی پایه را یک سایتی زده بود که بلافاصله 
دادستان گلستان وارد شد و افرادی را احضار کرد که پرونده درحال رسیدگی 
است.  معاون اول قوه قضائیه در واکنش به نقل قولی که از سیدحسن خمینی 
انجام شده بود، گفت: حسن آقا اینجور گفته اند که من قصد نداشتم به آن جا 
بروم، اگر هم قصد داشتم س��فر خود را به خاطر یک تهدید لغو نمی کردم. 
اژه ای تاکید کرد:  اگر فرد خودسری بی جهت کاری انجام می دهد باید با او 
برخورد کرد ضمن این که باید با افراد خودس��ر در رسانه ها و روزنامه  ها هم 
برخورد شود. سخنگوی قوه قضائیه در پایان خاطرنشان کرد: حادثه شیراز 

درحال رسیدگی است و اگر حکم صادر شود به اطلاع می رسانم. 

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد: 

بازداشت 10 بدهکار بزرگ بانکی
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ضرغامی: 

پرهیز از کینه توزی و تخریب حریف در 
گفته های شهیدمطهری موج می زند

س��یدعزت الله ضرغامی گفت: 
دلس��وزی و پرهی��ز از کینه توزی 
و تخری��ب حری��ف، در گفته ها و 
نوشته های ش��هیدمطهری موج 
می زند و این ویژگی از شروط اصلی 
نقد سازنده و اثرگذار است. کارآمدی و اثربخشی در 
تمام آثار ش��هیدمطهری به چشم می خورد و مانند 

2بال، آثار فکری او را برمی کشد.
اس��تاد  ش��هادت  س��الگرد  سی وشش��مین 
ش��هیدمرتضی مطهری صبح روز گذشته با حضور 
خانواده و همسر مکرمه ایش��ان در دانشگاه الهیات 
دانشگاه تهران برگزار شد. در این مراسم سیدعزت الله 
ضرغامی، عضو شورایعالی انقلاب فرهنگی با تشریح 
جامعیت ش��خصیت ش��هیدمطهری گفت: شهید 
مطهری در یادداش��ت های خ��ود می گوید »بلوغ 
اجتماعی یک ملت، آن است که افراد آن ملت حالات 
روحی یکدیگر را بخوانند و درک کنند و بشناسند و 
بفهمند که دیگری که فلان حرک��ت را کرد، در چه 
حالی و در چه وضعی قرار گرفته و خودش را به جای 
او بگذارد.« این نگاه ش��هیدمطهری گمشده  امروز 
جامعه ماست. بسیاری از تریبون های بی مسئولیت 
در کمین هس��تند تا بدون توجه به بستر و جایگاه و 
مخاطب خ��اص یک اظهارنظر یا س��خنرانی صرفا 
با تمس��ک به یک جمله خاص یا تحری��ف آن؛ باب 

گفت وگو و آزاداندیشی را ببندند.
رئیس سابق سازمان صداوسیما با تجلیل از مقام 
بالای همسر مکرمه ش��هیدمطهری ادامه داد: این 
بانوی بافضیلت نقش مهمی در توفیقات آن شهید 
بزرگوار داشته و حق بزرگی به گردن ملت ایران دارد.

باهنر در نشست خبری: 

 پول گرفتن نمایندگان
  از رحیمی اشکالی ندارد

 باید مشخص شود او از کجا پول آورده
نشست خبری محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین و دبیرکل جبهه پیروان خط امام 
و رهبری روز گذشته در محل دفتر جامعه اسلامی 
مهندسین با موضوع بررسی مس��ائل جاری کشور 

برگزار شد.
به گزارش فارس، دبیرکل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری در پاسخ به سوالی درباره این که آیا شما مانع از 
افشای اسامی کسانی که از رحیمی پول گرفته بودند 
ش��دید، توضیح داد:  من مانع افشای اسامی نیستم 
ولی معتقدم این افش��ا مس��أله جدیدی را به وجود 
نم��ی آورد. نماینده ها نیاز به هزین��ه تبلیغات دارند 
و کسانی که بتوانند از پول شخصی، تبلیغات انجام 
بدهند محدود هستند و بالاخره کسانی که انتخاب 
می ش��وند یا انتخاب نمی ش��وند هزینه می کنند و 

به هرحال باید تأمین هزینه شود.
باهنر افزود: رحیمی به تعدادی نماینده پول داده 
با نرخ همان موق��ع آن 5 میلیون تومان بخش کمی 
از هزینه نماینده می توانسته باشد و این که 5 میلیون 
تومان کمک گرفتند اشکالی ندارد ولی این که آقای 
رحیمی پول ها را از کجا آورده باید مشخص شود ولی 

به نماینده هایی که پول گرفتند اتهامی وارد نیست.
نایب رئیس مجلس با تأکید بر این که نمایندگان 
باید دقت کنند تا پول کثیف نگیرند، خاطرنش��ان 
کرد:  170 نماینده در کنار هزار نفر نامزد دیگر مبلغی 
گرفته اند و اشکالی وارد نیس��ت اما این بحث هایی 
که مطرح می ش��ود جریانی اس��ت و نبای��د از این 

بداخلاقی ها انجام بدهیم.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان این که 
طیف لاریجانی بالاخره در مجلس فراکسیون دارند، 
گفت:  این بحث انجام شد که می خواهند حزب راه 
بیندازند ولی من موس��س آن حزب نیستم و آقای 
لاریجانی هم گفت که من عضو آن حزب نیستم اما 
فراکس��یون حتما در انتخابات آینده می تواند نقش 

خوبی ایفا کند.
وی همچنین با اشاره به رسیدگی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به طرح استانی شدن انتخابات اظهار 
داشت:  مجمع تشخیص با طرح استانی شدن صرف 
انتخابات موافق نیست ولی با استانی - شهرستانی 

شدن موافق بودند.
وی اضافه کرد:  مجمع تش��خیص درحال حاضر 
حق اظهارنظر دارد اما هم اکنون این طرح در مجلس 
است و ارتباطی به مجمع تش��خیص ندارد، اگر در 
شورای نگهبان این طرح رد بشود و مجلس  روی آن 

اصرار کند آن وقت طرح به مجمع تشخیص می رود.
باهنر در عین ح��ال افزود: طرح ما نیز اس��تانی- 
شهرستانی شدن انتخابات است و به این ترتیب است 
که حوزه های انتخاباتی مانند حوزه های فعلی باقی 

می ماند. 
دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به 
مزیت های طرح استانی شدن انتخابات تصریح کرد:  
کس��انی که طرح کننده بودند دو هدف عمده دارند. 
معتقدم انتخابات باید به سمت حزبی و تشکیلاتی 
ش��دن برود، در برخی دوره ها بعض��ی حوزه ها در 9 
دوره مجلس 9 نماینده مختلف داشته اند و ما به عنوان 
کسی که مدت زیادی در مجلس بوده ایم معتقدیم 
هر کس��ی که دوره های نمایندگی اش بیشتر باشد 

مؤثرتر است.
باهنر درب��اره کاندیدات��وری س��عید جلیلی در 
انتخابات مجلس آینده و حمای��ت آیت الله مصباح 
ی��زدی از وی گفت:  آقای جلیلی به عنوان ش��خص 
حقیقی در لیست کاندیداها قابل بررسی است و به 
درد مجلس هم می خورند ولی این که کجای لیست 
باشند مشخص نیس��ت، اگر در قالب حزب فعالیت 
کنند قابل مذاکره است و ما خیلی جاها می توانیم با 

ایشان تفاهم کنیم.

»احمدی نژاد« ردیف بودجه و ساختمان 
دولتی ندارد

یک مق��ام آگاه در نهاد ریاس��ت جمهوری گفت: 
روسای جمهوری سابق ردیف بودجه دولتی ندارند و 
هزینه های آنان نیز از سوی این نهاد تأمین نمی شود. 
به گزارش ایرنا، این مقام آگاه در واکنش به ادعاهای 
معاون پارلمانی دول��ت دهم گفت: ای��ن اظهارات 
صحت ندارد و هیچ یک از روسای جمهوری گذشته، 
ازجمله رئیس جمهوری سابق ردیف بودجه دولتی 
ندارند و هزینه ه��ای فعالیت آن��ان از طریق دولت 
تأمین نمی شود. وی همچنین درخصوص ساختمان 
موسوم به ولنجک نیز گفت: این ساختمان نیز دولتی 
نیست و از طریق یکی از نهادهای عمومی در اختیار 

رئیس جمهوری سابق قرار گرفته است.

 پورمحمدی اظهارنظر
 درباره پول های کثیف را تکذیب کرد

وزیر دادگس��تری هرگونه اظهارنظر خود درباره 
هزینه پول های کثیف در انتخابات را تکذیب کرد و 

گفت: هرگز چنین ادعایی نداشته و ندارم.
به گزارش ایسنا، مصطفی پورمحمدی در حاشیه  
پنجمین همایش ملی حقوق مالکیت ادبی - هنری و 
حقوق مرتبط  درباره اظهارات خود پیرامون موضوع 
پول  کثیف گفت: م��ا داریم به هزینه های انتخاباتی 
نظم می دهیم، آن بحث تمام شده و من هم از ابتدا 
گفتم که این موضوع یک بحث مهم و تاثیرگذار است 
که نباید به ماجراجویی سیاس��ی و رسانه ای تبدیل 

شود. 
وی در واکنش به این صحبت که ش��ما تنها وزیر 
کابینه بودید که دراین باره صحبت کردید، گفت: من 
گفتم در انتخابات نیازمند دقت و مراقبت هس��تیم 
که حتی پول های تمیز ه��م پیش از ورود به صحنه 
انتخابات بررسی و آنالیز شود چه برسد به پول هایی 

که معلوم نیست از چه مجرایی آمده است. 
خبرنگاری پرس��ید پس شما نگفتید پول کثیف 
در انتخابات وجود دارد که پورمحمدی پاس��خ داد 
من هرگز چنین ادعایی نداشته ام و نمی کنم که پول 

کثیف در انتخابات هزینه شده است. 
او همچنین درباره بازگش��ت خاوری ب��ه ایران و 
محاکمه وی گفت: به بازگش��ت خاوری خوشبین 

نیستم.

 عارف: برای حوادث  سال
 88 دادگاه صالحه تشکیل شود

رئیس بنیاد امید ایرانیان در پاس��خ به سوالی در 
مورد حوادث بعد از  س��ال 88 و مواضع غیرش��فاف 
برخی شخصیت ها، گفت: در مورد حوادث سال 88 

باید دادگاه صالحه تشکیل شود. 
به گزارش ایلنا، محمدرضا عارف در پاسخ  سوالی 
در مورد ل��زوم موضع گیری وقایع پس از  س��ال 88 
تصریح کرد: معتق��دم برای این وقای��ع باید دادگاه 
صالحه تشکیل ش��ود و در دادگاه صالحه هر فرد یا 
گروهی که خطا کرده باید مشخص شود. در همین 
راستا باید افزود که ما نمی توانیم در مورد فتنه سخن 
بگوییم بدون آن که ریشه های آن را به خوبی بررسی 
کنیم. جای امیدواری دارد با بررس��ی وقایع پیش از 
انتخابات  سال 88 خاطیان مشخص شوند که البته 
در مورد مجازات آنها معتقدم با رافت اسلامی باید با 

خاطیان برخورد شود.

 مخالفت با سخنرانی
 علی مطهری در دانشگاه مشهد

ش�هروند| س��خنرانی علی مطهری در یکی از 
دانش��گاه های کش��ور بار دیگر با مخالفت برخی از 
گروه های سیاسی مواجه ش��ده است، در نخستین 
واکنش ها انجمن اس��لامی دانشگاه پیام نور مشهد 
خطاب به وزیر کش��ور از رحمانی فضلی خواستند 
»برای حفظ آرامش و همدلی و همزبانی که در شهر 
ما حاکم است« دستور لغو سخنرانی وی را صادر کند. 
علیرضا رش��یدیان استاندار خراس��ان رضوی اما در 
گفت وگو با ایسنا گفته است:دعوت از ایشان طبق 
روال قانونی و توسط هیأت مربوطه در دانشگاه انجام 
ش��ده و طبق قانون این مراسم برگزار خواهد شد، او 
همچنین تأکید کرده: در ش��ورای تأمین اس��تان 
هم بحث خاصی در این مورد مطرح نش��ده اس��ت. 
علی مطهری نماینده مردم تهران نیز در واکنش به 
این موضوع به خبرگزاری ایرنا گفته اس��ت: تهدید 
گروه های مخالف و تندرو در دانشگاه ها فقط حرف 

است و در عمل چنین چیزی نخواهد شد.

سرلشکر جعفری: 

 هر قشری از جامعه باید بداند 
تکلیفش در قبال انقلاب اسلامی چیست

فرمانده کل سپاه ایس��تادگی مردم یمن در برابر 
نظام س��لطه با الگوپذی��ری از انقلاب اس��لامی را 
دستاورد نوین انقلاب توصیف و تصریح کرد: تلاش 
دش��منان منطقه و فرامنطقه ای برای خاموش و یا 
منحرف کردن این حرکت ناکام اس��ت.به گزارش 
ایسنا، سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری، فرمانده 
کل سپاه پاسداران که در همایش سالروز عقیدتی 
سیاسی در سپاه س��خن می گفت، فلسفه وجودی 
سپاه را »کمک به حفظ و پیشرفت انقلاب اسلامی 
در ابعاد و عرصه های مختلف« عنوان کرد. وی افزود: 
انقلاب اس��لامی با شتاب و س��رعت خوبی درحال 
پیش��رفت اس��ت اما آنچه انتظار می رود این است 
که در شتاب بخش��یدن به این روند پیشرفت ما نیز 
تلاش و همت بیشتری داشته باشیم. جعفری تصریح 
کرد: سپاه باید همواره انقلاب اسلامی را رصد کرده، 
آسیب ها و نقاط ضعف را شناسایی و برطرف کند که 
این فلسفه وجودی نهاد انقلابی و مردمی سپاه است.

تصوی��ب سیاس��ت های کل��ی 
انتخاب��ات در مجم��ع تش��خیص 
مصلح��ت نظ��ام احتمالاً ب��ه این 

انتخابات نمی رسد
خب��ری  نشس��ت  نخس��تین 
سخنگوی شورای نگهبان در سال جدید روز گذشته 
برگزار شد، به گزارش ایسنا، نجات الله ابراهیمیان درباره 
این که آیا شورای نگهبان طرح استانی شدن انتخابات را 
تأیید می کند یا نه گفت: طرح استانی شدن انتخابات 
هنوز به شورای نگهبان نرس��یده تا مورد بررسی قرار 
گیرد؛ لذا ش��ورای نگهبان هنوز مجال تصمیم گیری 
درباره آن را پیدا نکرده است.  او با بیان این که در برخی 
رسانه ها مطرح شده که برخی از دست اندرکاران این 
طرح گفته اند نظر موافق شورای نگهبان دراین باره اخذ 
شده است، گفت: شاید آن عزیزان، استمزاجی از برخی 
اعضای شورای نگهبان کرده اند که این استمزاج نظر 
رسمی شورای نگهبان محس��وب نمی شود. به گفته 
سخنگوی شورای نگهبان سابقه ای در این زمینه وجود 
دارد به طوریکه در سال 86 طرحی که 4 سال در دست 
بررسی بود به شورا واصل شد و شورای نگهبان مخالفت 
کرد و عمده دلیل مخالفت شورای نگهبان با آن طرح 
)استانی شدن انتخابات(، مخالفت با قانون اساسی از 

حیث ضرورت مش��ارکت و اتکا به آرای مردم بود، اما 
با توجه به این که طرح فعلی هنوز به ش��ورای نگهبان 
نرس��یده اظهارنظر درباره این که این طرح چه میزان 

ایرادات قبلی را برطرف کرده زود است. 
سخنگوی ش��ورای نگهبان همچنین در پاسخ به 
سوالی درباره بررسی صلاحیت اعضای احزاب منحله 
که به عضویت احزاب جدی��د در آمدند، گفت: صرف 
تش��کیل یک حزب جدید و عضویت در حزب سابق 
برای بررس��ی صلاحیت کافی نیس��ت و آنچه مورد 
بررسی قرار می گیرد پرونده یک فرد است. این امکان 
وجود دارد که فردی در یک حزب اقدامات غیرقانونی 
داشته باش��د و بعدا وارد حزب دیگری شود که قانونی 
اس��ت و این باعث نمی ش��ود که از اقدام��ات آن فرد 

چشم پوشی کنیم. 
ابراهیمیان در پاسخ به سوالی درباره سازوکارهای 
ش��ورای نگهبان برای رص��د هزینه ه��ای انتخاباتی 
کاندیداها پرسید که ابراهیمیان گفت: درباره این که آیا 
قانون انتخابات ما در این زمینه جامع و ایده آل اس��ت 

قبلا گفته ام که قانون ما در این رابطه ایده آل نیس��ت، 
منتهی ابتکار قانون گذاری با شورای نگهبان نیست. 

ابراهیمیان همچنین در پاسخ به س��والی درباره 
سیاست های کلی انتخابات که در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در دس��ت بررسی اس��ت، گفت: من 
یک برداشت تقریبی دارم و آن این است که احتمال 
رسیدن سیاست های کلی به این انتخابات کم است. 
او همچنین در پاسخ به س��والی مبنی بر این که آیا 
اس��تعلام هایی که ش��ورای نگهبان برای بررس��ی 
صلاحیت ها انجام می دهد جنبه تعیین کننده دارند 
یا مشورتی هستند؟ گفت: ما از استعلامات چهارگانه 
و سایر منابعی که ناشی از تفسیر شورای نگهبان است 
برای بررسی صلاحیت افراد استفاده می کنیم. ممکن 
است تمام این اطلاعات همسو باشد یا این که مغایرتی 
در آنها وجود داشته باشد. اگر مغایرتی وجود داشته 
باشد، عضو شورای نگهبان مانند یک قاضی باید وزن 
هر کدام از دلایل و مستندات را بسنجد و ملاک عمل 
قرار دهد.  سخنگوی ش��ورای نگهبان همچنین در 

پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا به ادعای محمدرضا 
رحیمی مبنی بر پرداخت پول به برخی از نمایندگان 
رسیدگی شده است، یا خیر؟ گفت: شورای نگهبان 
ابزار تحقیق قضایی، اس��تنطاق و امثال آن را ندارد، 
ما در ح��د وظیفه نظارتی خودمان ن��ه فقط در این 
مورد بلکه در هر مورد که اطلاعی به دست ما برسد 
عکس العمل نشان خواهیم داد.  ابراهیمیان همچنین 
در پاسخ به این سوال که آیا حضور فرماندار به عنوان 
عالی تری��ن مقام اجرایی انتخابات در نشس��ت های 
سیاسی تخلف نیست؟ گفت: ما باید مرزهای مربوط 
به انجام وظایف و پیگیری انتخاب های سیاسی خود 
را رعایت کنیم. هرکسی انتخاب سیاسی دارد و بدون 
دس��ت اندازی به بودجه های عمومی و بدون این که 
از وقت یا امکانات بیت المال استفاده کنیم هرکسی 
می تواند دنبال انتخاب های سیاسی برود. او همچنین 
درباره عضویت اعضای دولت در احزاب سیاسی نیز 
تأکید کرد: آنچه ما انتظار داریم این اس��ت که همه 
ما از بیت المال برای پیش انداختن انتخاب سیاسی 
ش��خصی یا گروهی خود اس��تفاده نکنیم. حالا اگر 
کس��ی خارج از وقت اداری و بدون استفاده از بودجه  
عمومی می خواه��د دنبال انتخاب سیاس��ی برود، 

دراین باره فعلا منع قانونی نداریم. 

سخنگوی شورای نگهبان: 

حضور اعضای دولت خارج از وقت اداری در احزاب منعی ندارد


